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رئيس سازمان خصوصي سازي از استعفای خود 
خبر داده است،اما به یک باره مدعی شد که با 
روی کار آمدن وزیر جدید از روی ادب و احترام 
درخواست جایگزینی برای خود کرده است. از 
این رو با اقتدار به کار خود ادامه می دهد. بدین 
ترتيب انتظار می رود پوری حسينی در رابطه 
با مجتمع گوش�ت اردبيل شفاف سازی کند.

رئيس سازمان خصوصي سازي  اين روزها نه تنها 
به دليل خصوصي سازي هاي پر حاشيه اش با نقد 
روبه رو است، بلكه مشاركتش در خصوصي سازي 
مجتمع گوشت اردبيل كه اواسط دهه 80 انجام 
گرفت، با انتقادهايي همراه شده است كه مجتمع 
فوق پيش از واگذاري متعلق به بانك دولتي ملي 
بوده است و به اعتقاد برخي از نمايندگان پيشين 
مجلس اي��ن مجموعه در زمان واگ��ذاري دهها 
ميليارد تومان ارزش داش��ته كه به بهاي ناچيز 
4ميليارد تومان واگذار ش��ده است در اين ميان 
در پي حواش��ي ايجاد ش��ده رئيس كميسيون 
اقتصادي مجلس از مطرح شدن تحقيق و تفحص 

از سازمان خصوصي سازي خبر داده است. 
رئيس سازمان خصوصي س��ازي كه گويا رئيس 
س��تاد انتخاباتي رئيس جمه��ور در آذر بايجان 
شرقي نيز بوده و پيش از اين در دوره هاي سوم 
و ششم نماينده مردم تبريز در مجلس و در دهه 
80 نيز در مقطعي در س��ازمان خصوصي سازي 
حضور داشته است، طي روزهاي اخير به شدت 
در رابطه با حضور در واگذاري مجتمع گوش��ت 

اردبيل در دهه 80 با انتقاد روبه رو شده اس��ت. 
»ميرعل��ي اش��رف عب��دالله پوري حس��يني« 
معروف به »سيدمهدي عبدالله پوري حسيني« 
در 10 خ��رداد 83 ب��ه عنوان رئيس س��ازمان 
خصوصي س��ازي منصوب و در دي م��اه 84 از 
اين س��مت بركنار ش��د و حدود يك م��اه بعد 
»مجتمع صنعتي گوش��ت اردبي��ل« متعلق به 
بانك ملي ب��ه او واگذار مي ش��ود، در اين ميان 
هر چند كه س��ؤالات پيرامون اي��ن واگذاري و 
نحوه ارزش��گذاري و فروش مجتمع فوق بسيار 
است، اما واكنش رئيس سازمان خصوصي سازي 

جالب توجه بوده است. 
   مخالفت وزیر اقتصاد با استعفا و افتخار به 
مدیرعاملي زیرمجموعه سابق شرکت بورسي

رئيس سازمان خصوصي سازي كه به نظر مي رسد 
تا پيش اين بس��يار محكم به صندلي خود تكيه 
زده بود و براي واگذاري بنگاه هاي دولتي برنامه ها 
داشت به يكباره با اعلام مخالفت وزير اقتصاد با 
اس��تعفايش، درباره اقدام به خريد زيرمجموعه 
شركت بورسي گفت: افتخار مي كنم كه رئيس 
هيئ��ت مدي��ره و مديرعامل مجتمع گوش��ت 
اردبيل بوده ام. وي درخصوص اظهارات عليرضا 
بيگي، نماينده تبريز در مجلس در خصوص اينكه 
پيش ش��رط رأي اعتماد نماين��دگان به فرهاد 
دژپس��ند به عن��وان وزير اقتص��اد تغيير رئيس 
سازمان خصوصي سازي بود، به راديو سراسري 
گفت: اينكه نماين��دگان مجلس در رأي اعتماد 

به وزير اقتصاد تعه��دي از وزير گرفته اند يا خير 
اطلاعي ندارم، اما تا به امروز دژپسند قبول نكرده  

است كه در سازمان خصوصي سازي نباشم. 
اين مقام مس��ئول در خصوص اق��دام به خريد 
مجتمع گوش��ت اردبيل ) ب��ه ارزش 4 ميليارد 
توم��ان( ه��م توضي��ح داد: اي��ن ش��ركت از 
زيرمجموعه ه��اي س��رمايه گذاري بان��ك ملي 
ايران بوده و ارتباطي با سازمان خصوصي سازي 
نداشت. سال 84 توسط شركت سرمايه گذاري 
بانك ملي يك نوبت مزايده برگزار شد و هيچ كس 
در آن ش��ركت نكرده بود. در نوب��ت دوم هم كه 
اسفند 84 بود، در سازمان خصوصي سازي نبودم 

و با حضور در اين مزايده برنده شدم. 
وي ادامه داد: افتخار مي كن��م كه رئيس هيئت 

مديره و مديرعامل اين شركت بوده ام. 
معاون وزير اقتصاد افزود: در تجمعات اعلام شده 
از س��ازمان خصوصي سازي اس��تعفا دهم. والله 
اس��تعفا داده ام. كتبي هم اين كار را كرده ام،اما 
عليه نماينده مردم تبريز و يكي از خبرگزاري ها 
ش��كايت كيفري خواه��م كرد. اين ج��رم قابل 
گذشت نيست و ذره اي هم تخلف در زندگي ام 
نيس��ت. از س��وي ديگر، از نمايندگان پيشين 
تبريز نيز در رابطه با واگذاري مجتمع گوش��ت 
اردبيل مطلب��ي را انعكاس داده اس��ت. وي در 
گزارشي تحقيقي به موضوع فرايند قيمت گذاري 
و واگ��ذاري مجتم��ع صنعتي گوش��ت اردبيل 
ك��ه از آن تحت عنوان يك��ي از ويژه خواري ها و 

واگذاري هايي كه به نام خصوصي سازي صورت 
گرفته، پرداخته است. 

   خریدار پولي نداده ! 
وي در ادامه گزارش خود با اشاره به اظهار نظر اخير 
دادس��تان عمومي و انقلاب مركز اردبيل به عنوان 
دس��تاويزي براي تهيه اين گزارش، ب��ه نقل از اين 
مقام مسئول گفته است:»پيرامون مجتمع صنعتي 
گوش��ت اردبيل كه در س��ال 8۵ به رقمي كمتر از 
4 ميلي��ارد تومان واگذار ش��ده بود )بايد دانس��ت( 
خريداران تاكنون هيچ رقمي از وجوه متعلق به دولت 
و بانك ملي را پرداخت نكردند و در حال حاضر ارزشي 

بيش از100 ميليارد تومان پيدا كرده است.«
به گفت��ه نماين��ده پيش��ين مجل��س يكي از 
سهامداران اصلي اين خريدار،»ميرعلي اشرف 
عبدالله پوري حسيني« معروف به »سيدمهدي 
عبدالله پوري حس��يني« همكار بنده و نماينده 
موس��وم به اصلاح طلب تبريز در ششمين دوره 
مجلس شوراي اسلامي و عضو شوراي راهبردي 
اصلاح طلبان تبريز است كه در 10 خرداد 83 به 
عنوان رئيس سازمان خصوصي سازي منصوب 
شد و در دي ماه 84 يعني سه ماه پس از انتشار 
آ گهي مربوط به واگذاري مجتمع گوشت اردبيل، 
از اين سمت بركنار مي شود و حدود يك ماه بعد 
از بركناري، ش��ركت »مجتمع صنعتي گوشت 
اردبيل« به او واگذار مي ش��ود! به عبارت ديگر 
مقدمات انتقال »مجتمع گوش��ت اردبيل« در 
زمان رياس��ت وي بر س��ازمان خصوصي سازی 

مهيا شده است!
گرچه دادس��تان عمومي و انق��لاب اردبيل اعلام 
كرده كه »خري��داران مجتمع صنعتي گوش��ت 
اردبي��ل تاكنون هي��چ رقمي از وج��وه متعلق به 
دولت و بانك مل��ي را پرداخت نكرده اند«ليكن به 
موجب گزارش هاي حسابرس��ي ش��ركت كشت 
و صنعت پ��ارس و گزارش كارشناس��ي ش��ماره 
620 مورخ 1390/12/1۵ كارش��ناس رس��مي 
دادگس��تري و بندهاي » 10- 7« و» 6- ۵- 6«، 
»6- 6- 4« صص 19، 20 و 32 صورت هاي مالي 
منتهي به 90/12/29»ش��ركت س��رمايه گذاري 
گروه توسعه ملي سرمايه گذاري بانك ملي ايران«، 
»بين الملل ساختمان و صنعت ملي«، »فرآوران 
دشت س�بز س���بلان« و »ش��ركت نداآوران« با 
امضاي مبايعه نامه اي موافقت خود را با نحوه تهاترو 
تسويه ثمن مبايعه نام�ه اع�لام كرده اند كه براساس 
آن شركت فرآوران دشت سبلان سبز بابت تسويه 
بخشي از بدهي هاي خود از محل واحد مسكوني 
تكميل شده و در جريان س��اخت واقع در تبريز و 

تهران تهاتر شود. 
 اين در حالي است كه ش��ركت مذكور به دليل 
ماهيت دولتي بودن بانك ملي، دولتي فرض شده 
و از سوي ديگر در كشورهاي خارجي كساني كه 
در شركت ها و دستگاه هاي واگذاري هاي دولتي 
فعال هستند، حداقل پنج سال بعد از فعاليتشان 

ممنوع المعامله هستند.

خصوصي سازي مجتمع گوشت اردبيل هم به حاشيه خورد
هادی غلامحسینی
  گزارش   یک

ریشه های تقابل دولت و اتاق بازرگانی  
در طول پنج سال گذش��ته اتاق بازرگاني معمولاً همراه سياست هاي 
دولت بوده و به جاي مطالبه گري بحق، جامع و كامل معمولاً از دولت 
قبلي گلايه ك��رده و در همراهي با دولت فض��اي اقتصادي را به زمين 
سوخته اي تشبيه كرده بود كه دولت قبلي آن را تحويل داده است. حتي 
مطالبه جدي در بهبود فضاي كسب و كار كه به شكل قانون و از دل اين 

نهاد بخش خصوصي بيرون زد نيز دنبال نشد. 
 دولت نيز از اين بخش خصوصي س��اكت و محترم راضي بود؛ چراكه 
تقريباً هر چه دولت در فضاي اقتصادي مي خواست،  از تريبون اين اتاق 
بيان مي شد، به عنوان نمونه افزايش نرخ ارز مهم ترين مطالبه سال هاي 
اخير اين نهاد بخش خصوصي بود كه در عمل ذينفع بزرگ آن دولت 
بود.  اما اين روزه��ا برخي از اعض��اي اتاق بازرگاني ب��ا تغيير موضع 
تدريجي از يك حامي محض به يك منتقد تند تبديل شده اند؛ رويه اي 

كه حتي در درون كابينه نيز كاملًا قابل رؤيت است. 
اكنون اين سؤال مطرح مي شود كه چرا چنين چالشي ميان دولت و 
بخش خصوصي به وجود آمده است كه از يك سو اعضاي اتاق بازرگاني 
به منتقد جدي دولت بدل ش��ده اند و از س��وي ديگر وزير اقتصاد در 
آخرين ديدارش از اتاق بازرگاني خواس��ت تا به جاي مطالبه گري، به 
نهادي پاسخگو بدل شود و بگويد كه دلارهاي صادراتي را چه مي كنند 

و چرا به ايران باز نمي گردد؟ 
نخستين دليل تغيير مدل رفتاري بين فعالان بخش خصوصي و دولت 
مي توان  به خ��روج زود هنگام مردان اقتصادي دول��ت و رابطه مردان 
اخراج شده و مستعفي دولت با اتاق بازرگاني عنوان كرد. اتاق بازرگاني 
معمولاً در دولت هاي قبلي پايگاه و پاركينگ افراد مشخصي بوده كه 
در اين دولت وزير و مشاور بوده اند،بنابراين قطع ارتباط سازماني با آنها 

مي تواند يك نوع رابطه مرامي و رفاقتي را حذف كرده باشد. 
هر چند ك��ه برخ��ي از نمايندگان منتخ��ب اين اتاق ها ني��ز به دليل 
پرونده هاي متعدد و باز و صدوركارت هاي بازرگاني غير قانوني همچنان 

تا تعيين تكليف پرونده شان روزه سكوت گرفته اند. 
دومين دليل را مي توان در بي خاصيتي دولت براي سال آينده و نبود 
رانت كافي براي توزيع دانست. از اين رو ترجيح اعضای اتاق بازرگاني 
حامي بر اين شده تا اكنون به دليل همسو نبودن منافع، از دولت فاصله 
و ژست اپوزيسيون گرفته شود. در حالي كه بخش خصوصي بايد هم در 

شادي و هم در شرايط سخت كمك حال اقتصاد كشور باشد. 
 اما س��ومين دليل را مي ت��وان انتخابات اتاق بازرگاني دانس��ت. بايد 
اعتراف كرد كه ات��اق بازرگاني در دوره حاضر چ��ه در اتاق بازرگاني 
تهران و چه در اتاق بازرگاني ايران، فعاليتي اثر گذار و موفق و ماندگار 
براي اقتصاد ايران به يادگار نگذاشته است. از اين رو هيئت نمايندگان 
ات��اق بازرگاني ايران ب��راي انتخابات پيش رو براي شناخته ش��دن يا 
پاس��خگو بودن در مقابل همصنفان و همكاران خود در اس��تان هاي 
مختلف اين روزها تند ترين انتقادات را از تصميمات اقتصادي دولتي 
مي گيرند كه در چند س��ال گذش��ته حامي آن بوده اند. اين انتقادات 
حتي در فضاي مجازي و به خصوص در توييتر بس��يار پر رنگ تر نمود 
دارد و از مجلس تا بخش هاي مختلف اقتص��ادي دولت را هدف قرار 
داده است. از فساد چش��مگير و تخصيص ارزهاي ارزان تا زد و  بند در 
مجلس موضوعاتي است كه در فضاي مجازي به آن پرداخته مي شود. 
صرف نظر از آن عده كه همواره و در هر شرايطي سخنان خود را بيان 
كرده اند بايد از آن دسته از افرادي كه در دو ، سه ماه اخير به منتقد تند 
بدل شده اند، اين سؤال كليدي را كرد كه آيا اين ژست واقعي است يا 
اينكه براي انتخاباتي است كه حدود دو ماه ديگر يعني در اسفند ماه 

برگزار مي شود ؟ 
 چراكه اگر قرار ب��ود اين هجمه و انتقادات در فض��اي كنوني به قصد 
اصلاح باشد، بي شك محل بيان اين مشكلات فضاي فيلتر شده مجازي 
نيست ! بلكه بهترين فضا همان شوراي گفت وگو ميان بخش خصوصي 
و هيئت دولت اس��ت. اما نگاهي به فضاي موجود شوراي گفت وگو به 
خوبي نشان مي دهد كه اين فضا بيش از آنكه به حل مشكلات ساختاري 
 فضاي كس��ب و كار بينجامد و نگاهي جامع به مس��ائل و مش��كلات 
مبتلا به داش��ته باش��د، به فضايي ب��راي چانه زدن و حل مش��كلات 
قش��ري گري بخش هاي خاص��ي از بخش خصوصي بدل ش��ده يا در 
نامه هايي خاص و انفرادي مشكلات فردي تجار رفع و رجوع مي شود. 
آيا اين فضاي به وجود آمده و تهديدي ك��ه از جانب وزير اقتصاد و در 
داخل اتاق بازرگاني صورت گرفته منجر به اين خواهد شد كه خانه تكاني 
اساسي در اتاق بازرگاني به وجود بيايد ؟ بايد منتظر ماند و ديد كه حالت 
تدافعي دو طرف دولت و بخش خصوصي در اي��ن روزها در انتخابات 

پيش روي اتاق بازرگاني چه نمودي خواهد داشت!

وهابيون تشنه به خون نفت
نه آنكه بزرگ ترين شركت نفتي جهان اس��ت، نه به دليل توليد بيش از 
10 ميليون بشكه اي و نه به موجب گنج تمام ناشدني حاكمان آل سعود؛ 
آرامكو در ميان مردم نماد يك تبعيض بزرگ در عربستان است كه ورود به 
آن به معناي خلاصي از محدوديت هاي آزار دهنده و سركوب احساساتي 
است كه جوانان عربستان را آزار مي دهد. كمتر شهروند سعودي را مي توان 
يافت كه آرزوي اشتغال در شركت نفتي آرامكو را نداشته باشد، شركتي 
كه خارج از قواعد مذهبي و ديني وهابيون است و حاكمان آل سعود، اين 
ش��ركت و كاركنانش را از اغلب محدوديت هاي رايج در جامعه سعودي 

مستثنی كرده است تا خيالشان از ثبات انباشت ثروت آسوده باشد. 
چرا آرامكو براي جوانان يك مدينه فاضله است؟ اين شركت داراي چه 
ويژگي هايي است كه جوانان براي پيوس��تن به آن حاضرند به هر نوع 
كاري تن دهند؟ نوع نگاه حاكميت و وهابيون به اين ش��ركت چگونه 
است؟ براي پاس��خ به اين پرس��ش ها ابتدا بايد وضعيت حاكم بر شبه 
جزيره را تشريح كرد. عربستان سعودي داراي حاكميت تقريباً دوگانه 
است، از يك سو حاكميت با خاندان آل س��عود است و از طرفي ديگر، 
علماي وهابيت در بسياري از امور منويات خود را به حاكميت ديكته 
كرده اند. استانداردهاي دوگانه حاكم بر عربستان باعث شده تا گاهي 

اوقات اختلاف ميان آنها، كار را به حكم سلطنتي برساند. 
در س��ال 1978 كه زنان براي نخس��تين بار به تلويزيون آمدند و خبر 
خواندند، اعتراضات بس��ياري در ميان وهابيون به پا شد، سينماها كه 
فعال ش��دند تندروهاي وهابي همه جا را به آتش كش��يدند و حتي به 
مسجدالحرام حمله كردند و اين مكان مقدس را اشغال كردند. حاكمان 
سعودي با كشتار اين تندروها در مس��جد الحرام، به علماي خود قول 
دادند براي زنان محدوديت هاي بيشتري در نظر بگيرند و سينماها را 
تعطيل كنند. سينماها تعطيل شد جز در آرامكو كه تنها سينماهاي 

فعال عربستان در اختيار اين شركت و كاركنانش بود. 
در ميان همه ش��هرهاي عربستان، ظهران ش��هري شيطاني شناخته 
مي شود، البته از نگاه روحانيون عربستان. مقر اصلي آرامكو شهري است با 
معماري امريكايي، سينماهاي جذاب و كلاس هاي درسي كه به فرزندان 
كاركنان انگليسي مي آموزد. حاكمان سعودي حساب آرامكو را از كشور 
جدا كرده اند. تا س��ال 2002 اداره مدارس دخترانه بر عهده وهابيون و 
پليس مذهبي بود. در سال 2004 يكي از مدارس دخترانه آتش گرفت 
و 14 دختر مقطع راهنمايي، بدون حجاب از آتش گريختند، ولي پليس 
مذهبي به دليل آنكه حجاب نداشتند، آنها را به مدرسه برگرداند تا خبر 
آتش گرفتن 14 دانش آموز، جامعه عربس��تان را خشمگين كند. از آن 
روز به بعد پادشاه عربستان دستور داد اداره مدارس دخترانه از وهابيون 

گرفته و به وزارت آموزش اين كشور تحويل شود. 
در چنين فضايي، آرامكو يك بهشت برين است؛ زنان سعودي در ظهران 
از امكاناتي استفاده مي كنند كه آرزوي ديگر جوانان سعودي است. در 
سال 2008 كه ملك عبدالله دستور س��اخت دانشگاه علم و صنعت را 
داد، ۵/3 ميليارد دلار براي ساخت آن هزينه شد و وقتي گفته شد اين 
دانشگاه، نخستين دانشگاه مختلط عربستان است و سينما در آن احداث 
خواهد شد، وهابيون دست به اعتراضات گس��ترده اي زدند، اما پادشاه 
براي آنكه بتواند فضاي سنتي – مذهبي عربستان را از اين دانشگاه دور 
نگه دارد، در دستور ديگري اداره اين دانشگاه را به آرامكو سپرد. در واقع با 

ورود آرامكو به اين غائله، ديگر هيچ اعتراضی شنيده نشد. 
حتي مفتي هاي عربس��تان هم مي دانند ورود ب��ه آرامكو يعني پايان 
درآمدهاي شيريني كه سال هاست به آن خو گرفته اند. با درآمدهاي 
آرامكو اس��ت كه عبدالعزيز بن عبدالله آل الش��يخ، مفتي اعظم و يك 
چشم عربستان به ثروتي بزرگ دست يافته و در كاخي مجلل زندگي 
مي كند. با درآمدهاي آرامكو اس��ت كه هزينه پ��رورش بنيادگرايان 
تأمين مي شود و وهابيون بيش از شاهزادگان به آن نيازمندند. اين يك 
واقعيت غيرقابل انكار است كه همين امروز نيز با توجه به بازتر شدن 
فضاي اجتماعي عربستان، آرامكو همچنان فراتر از اين آزادي هاست 
و به مثابه منطقه اي اس��ت كه هيچ كس حق نزديك ش��دن به آن را 
ندارد، حتي مفتي اعظم. همه اركان نظام پادش��اهي و ديني به دليل 
توجه ويژه پادشاهان عربستان به اين شركت، جسارت نزديك شدن 
به اس��تانداردهاي اين ش��ركت نفتي را ندارند، بنابراين ورود جوانان 
سعودي به اين شركت، به معناي رها شدن از بند وهابيوني است كه از 
كودكي صداي نجوا و احكام سختگيرانه شان، زندگي مردم سعودي را 

روزمره و كسالت بار كرده اند. 
در مدارس عربستان، محور آموزش، تعاليم ديني و تاريخ اسلام است، 
اديان ديگر و حتي مذاهب اس��لامي به عنوان كفر معرفي مي شوند و 
دروس علوم و رياضي به سختي و بسيار كم تدريس مي شوند درست 
برخلاف مدارس آرامكو كه از پايه و اساس با سيستم آموزشي عربستان 
متفاوت است. دانش آموزان زبان انگليسي مي آموزند، در محيط هاي 
مختلط با يكديگر معاشرت دارند، به سينما مي روند و سفرهاي خارجي 

را تجربه مي كنند. 
اين موارد اگ��ر در جايي جز قلمرو آرامكو وجود داش��ته باش��د، با 
برخورد س��خت پليس مذهبي و وهابيون مواجه خواهند ش��د؛ به 
بياني ديگر جنگ با خدا محسوب مي شود. هرچند محمد بن سلمان 
آزادي هايي مانند رانندگي زنان را صادر كرده است، اما همين مجوز 
هم با ترس از وهابيون داراي شرايط س��ختي است كه باز هم زنان 
آرامكويي را بي همتا كرده اس��ت. در ظهران زنان با خيالي آسوده 
رانندگي مي كنند و خبري از پليس مذهبي نيست. چنين است كه 
آرامكو در عربستان، اروپاي مدرني است كه همگان دوست دارند 

زندگي در اين جزيره را تجربه كنند. 
 وقتي پاي نفت در ميان باشد، همه قواعد در عربستان محو مي شوند.

وحید حاجی پورمهران  ابراهیمیان

با اجرای قانون منع به کارگيری بازنشستگان
۱۱۷۰ بازنشسته رفتند

بع�د از لازم الاجرا ش�دن قانون من�ع به کارگيري بازنشس�ته ها، 
اعلام اخير رئي�س س�ازمان اداري و اس�تخدامي از این حكایت 
دارد ک�ه در ای�ن فاصل�ه ح�دود ۱۱۷۰ بازنشس�ته فع�ال در 
دس�تگاه هاي اجرایي به کار خ�ود خاتمه داده و خارج ش�ده اند. 
به گزارش »ايس��نا«، جمش��يد انصاري - رئيس س��ازمان اداري و 
اس��تخدامي و معاون رئيس جمهور - به تازگي در توييتي، گزارشي 
از نتيجه اج��راي قانون ممنوعيت به كارگيري بازنشس��تگان اعلام 
در اين رابطه به هم��كاري ۵20 نفر در دولت  كرده و گفته  اس��ت » 
و دس��تگاه هاي خارج از دول��ت و همچنين 6۵0 نف��ر در نيروهاي 
مسلح خاتمه داده شد«. اين اعلام انصاري در حالي است كه از لازم 
الاجرا شدن قانون ممنوعيت به كارگيري بازنشستگان يعني از 26 
آبان ماه س��ال جاري تاكنون بيش از دو ماه گذش��ته و اين تعداد از 

دستگاه هاي اجرايي خارج شدند. 
........................................................................................................................

وام ازدواج ۴۰ميليون مي شود؟
عضو کميس�يون فرهنگي مجلس از پيش�نهاد نماین�دگان براي 
افزای�ش وام ازدواج هر ی�ک از زوجين ب�ه ۲۰ ميلي�ون خبر داد. 
به گزارش »تسنيم«، حجت الاس��لام نصرالله پژمانفر، عضو كميسيون 
فرهنگي مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه دولت در بودجه سال 
98 وام ازدواج هر يك از زوجه را مانند سال جاري 1۵ ميليون در نظر 
گرفته است، گفت:برخي از نمايندگان پيش��نهاد افزايش وام ازدواج را 
مطرح كرده اند. وي افزود:با توجه به افزايش تورم و بالا رفتن قيمت ها، 
برخي از نمايندگان پيشنهاد افزايش وام ازدواج هر يك از زوجه به 20 
ميليون را مطرح كرده اند كه براي بررس��ي به كميس��يون تلفيق ارائه 

مي شود تا درباره اين پيشنهاد تصميم گيري شود.

در حال�ي ک�ه خ�روج س�رمایه از کش�ور ب�ه 
ش�كل ارز ی�ا کالا هن�وز در برخ�ي از محافل 
محل بح�ث اس�ت، مدیر اداره ص�ادرات بانک 
مرک�زي گف�ت: اینكه اع�لام ش�ده ۲۵ درصد 
ارز حاص�ل از صادرات برگش�ته ع�دد دقيقي 
اس�ت، اما پتروشيمي ها بر اس�اس درآمد ارزي 
س�عي کرده اند در پویایي کش�ور کمک کنند 
و ۶ ميلي�ارد یورو ارز به س�امانه نيم�ا آوردند. 
صمد كريم��ي گفت: بانك مركزي در تس��ريع 
بازگش��ت ارز حاص��ل از ص��ادرات كم��ك 
كرده است، اما براساس رفتاري كه صادركنندگان 
داشتند مي توانستند بهتر عمل و به اقتصاد كشور 
كمك كنند. وي افزود: بر اس��اس آمار گمرك 
ميزان صادرات هش��ت ماه نخست سال جاري 
31/۵ ميليارد دلار بوده است. مجموع فروش ارز 
صادركنندگان غير نفتي در سامانه نيما حدود 
8 ميليارد دلار بوده اس��ت و صادركنندگان كه 
وارد كننده هم بوده اند، حدود 8/۵ ميليارد دلار 
تأمين ارز بانكي داش��ته اند؛ يعني از منابع بانك 
مركزي براي صادر كنن��دگان براي تأمين مواد 

اوليه استفاده كرده اند. 
اين مقام مس��ئول ادام��ه داد: صادركنندگان 

حدود 3/2 ميليارد دلار نيز از س��امانه نيمايي 
ارز خريده اند. كل فروش ارز صادراتي تا 12دي 
ماه س��ال جاري 10/4 ميليارد دلار بوده است. 
پتروش��يمي ها تا 12 دي ماه ۵ ميليارد يورو ارز 
وارد كرده ان��د و مجم��وع واردات ارز براي كل 
واردكنندگان نزديك 9 ميليارد دلار بوده است. 
وي اعلام كرد: آمار نش��ان مي دهد شركت هاي 
پتروش��يمي بيش��ترين ارز برگش��تي به چرخه 
اقتصادي را داش��ته اند كه 6 ميلي��ارد يورو بوده 
و بقي��ه گروه ها س��هم ب��ه مراتب كمت��ري در 
برگش��ت ارز حاصل از صادرات داشته اند. برخي 
از صادركنن��دگان صادرات ريالي داش��ته اند كه 
بايد در آمار لحاظ ش��ود. برخي نيز از ارز حاصل 
از ص��ادرات براي واردات خود اس��تفاده كرده اند 
و اين ثبت نشده اس��ت، بنابراين براساس تحليل 
از وضعي��ت تج��اري و رفت��ار صادركنن��دگان 
ش��يوه نامه اي به وزارت صمت ابلاغ ش��د. البته 
برآوردهاي اوليه نشان مي دهد با توجه به عملكرد 
استاندارد و هدف سياس��تگذار پولي و ارزي كه 
دولت دنبال مي كرده است، نرسيده ايم بنابراين بايد 
صادركنندگان تا پايان سال تعامل بيشتري با بانك 

مركزي و دستگاه اجرايي داشته باشند.

مدیرعام�ل اتحادیه سراس�ري تعاوني هاي 
مرغ�داران گوش�تي ای�ران گف�ت: در پي 
خودداري بزرگ ترین واردکننده نهاده هاي 
دامي از عرض�ه، در کمتر از س�ه روز قيمت 
هر کيلوگرم کنجاله س�ویا ب�ا افزایش 4۶۰ 
توماني از ۲۷۰۰ ب�ه ۳۱۶۰ تومان و قيمت هر 
کيلوگ�رم ذرت ب�ا افزای�ش ۲۲۰ توماني از 
۱4۰۰ ب�ه ۱۶۲۰ تومان افزایش یافته اس�ت. 
برومند چهارآيين در گفت و گو با اقتصاد آنلاين 
با بيان اينكه قيمت هر كيلوگرم دان در آستانه 
3000 توماني شدن است، اظهار كرد: مرغداران 
چاره اي جز خريد دان با قيمت بالا ندارند؛ چراكه 
بس��ياري از آنها دقيقاً در ميان��ه دوره پرورش 

هس��تند. وي ادامه داد: جوجه ها در واحدهاي 
پرورش��ي در س��ني قرار دارند كه مرغداران نه 
مي توانند آنه��ا را راهي كش��تارگاه كنند و نه 

مي توانند آنها را از بين ببرند. 
چهارآيين با انتقاد از دستگاه هاي نظارتي تأكيد 
كرد: اين حج��م از بي توجهي از دس��تگاه هاي 
نظارتي بر بازار نهاده هاي وارداتي عجيب است و 

نمي توان هيچ توضيح منطقي براي آن يافت. 
وي اضافه كرد: جالب آنكه هنگام تعيين قيمت 
دس��توري و اجراي آن دس��تگاه هاي نظارتي 
برخورد سريع و شديدي را با مرغداران دارند، اما 
با وارداتچي هايي كه بازار نهاده هاي دامي را به 

راحتي برهم مي زنند، برخوردي نمي شود.

 سهم 6  ميليارد يورويي پتروشيمي ها 
در بازگشت ارز ناشي از صادرات به كشور

 فشار 3 روزه وارداتچي معروف
 قيمت نهاده دامي را 460  تومان بالا برد

  خبر

 گواهینامه موقت فارغ التحصیلي اينجانب بابك يوس��في پور فرزند شاپور 
به شماره شناسنامه 77 و شماره ملي 2709406901 صادره از لنگرود در 
مقطع كارشناسي ارشد رشته ژئوفیزيك صادره از واحد دانشگاهي تهران 
شمال مفقود گرديده است و فاقد اعتبار مي باشد. از يابنده تقاضا مي شود 
گواهینامه موقت را به دانشگاه آزاد اس��امي واحد تهران شمال به نشاني 
تهران- بزرگراه ش��هید بابايي- خروجي حكیمیه- خیاب��ان صدوقي – بلوار 

وفادار- دانشگاه آزاد اسامي واحد تهران شمال ارسال نمايد.
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